
Flora and fauna

N E  W  S
OF T H E  N A T IO N A L  A C A D E M Y  OF SC IEN C ES OF T H E  R E PU B L IC  O F K A Z A K H ST A N  

S E R IE S  O F  B IO L O G IC A L  A N D  M E D IC A L

ISSN  2224-5308

V olum e 3, N um ber 339 (2020), 35 -  40 h ttp s://do i.o rg /10 .32014 /2020 .2519-1629 .21

UDC 595.754
Т.О . A lty n b e k 1, P A . E se n b e k o v a 2, М .Б . Z h a k sy b a y e v 1

1Abai Kazakh National Pedagogical University, Almaty, Kazakhstan;
2Institute of Zoology, Almaty, Kazakhstan.

E-mail: tolganay.altynbek@mail.ru, esenbekova_periz@mail.ru, zh.murat_1966@mail.ru

NATURAL REGULATORS OF HETEROPTERA -  
BLOODSUCKING MOSQUITOES IN THE RESERVOIRS 
OF THE CHARYN STATE NATIONAL NATURAL PARK

A bstract. The present article deals with the role of bioregulation as a result o f the study of aquatic Heteroptera 
in 25 stop-flowing and slow-flowing reservoirs on the territory of Charyn State National Natural Park in the spring- 
summer period 2019.

Experiments were conducted in the laboratory on determination of the place of Heteroptera in the bioregulation 
of the number of bloodsucking mosquitoes in reservoirs on the territory of Charyn State National Natural Park. 
Laboratory and experimental work was carried out using mosquito larvae and adult specimens of each family species 
to determine their bioregulatory role.

As a result of the study, 21 varieties were identified that belong to 7 species of aquatic Heteroptera. 
15 experimental works in nature and 17 experimental control works in laboratories were carried out with the species 
Nepa cinerea (Linnaeus, 1758), Ranatra linearis (Linnaeus, 1758), Ilyocoris cimicoides (Linnaeus, 1758), Notonecta 
glauca (Linnaeus, 1758), for which the larvae of relatives of bloodsucking mosquitoes Aedes, Culex were used as 
fodder. The article presents the average data of the experiment conducted on these species.

As a result of scientific research, analyzing the value of the biological control method proposed by many 
research scientists, the value of natural bioregulators - predatory insects that affect the constant maintenance of the 
pest insect population.

Keywords: Charyn State National Natural Park, fauna, bug, mosquitoes, larvae.

In tro d u c tio n . B loodsucking m osquitoes have a  harm ful effect on pathogens o f  particu larly  dangerous 
diseases am ong people and anim als (m alaria, anthrax, encephalitis, typhoid , tu larem ia, pasteurellosis, 
etc.). In addition, b loodsucking  m osquitoes, attacking m am m als o f  vertebrates, continuously  disturb them , 
in terfere w ith  th e ir  p roper nu trition  and breath ing , reduce the w ork  o f  th e ir life system s, reduces the 
productiv ity  o f  anim als and  negatively  affects the increase in  the num ber o f  specim en. A s a resu lt o f  
research conducted  by  researchers o f  the "Institute o f  Zoology" o f  the  M ES R K  from  2005 to  2011 on the 
top ic  "D ynam ics o f  the num ber o f  rare vertebrates living in  State specially  p ro tected  areas", along w ith  
environm ental factors affecting  the decrease in the num ber o f  vertebrates, various infectious, chronic 
diseases th a t spread under the influence o f  endogenous and exogenous parasitic  organism s w ere identified. 
A m ong these parasitic  organism s, a special place is occupied  by  bloodsucking  m osquitoes.

B ecause m osquitoes are a cosm opolitan  group w ith  a very  h igh  adaptive capacity, so fighting these 
b lood-sucking insects is currently  one o f  the b iggest challenges. The m ain  locus o f  th e ir d istribution is 
reservoirs and o ther lands th a t have used  various chem ical preparations up to  now  and cause g rea t harm  to 
the environm ent as a  w hole. It is determ ined th a t m any pests are adapted  to  such conditions and can no t be 
used  in  m odern  conditions [2 ].

The atten tion  o f  researchers has long been  attracted  by  representatives o f  various predatory  
invertebrates, w hich  contribute to  reducing the num ber o f  b loodsucking D ip tera [1-5]. B loodsucking
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D iptera  are carriers o f  pathogens o f  m any hum an and  anim al diseases, so the bio logical fight against them  
is one o f  the urgent problem s. B loodsucking m osquitoes prevent people from  breath ing, reduce labor 
activity, and  reduce productiv ity  in anim al husbandry.

The study o f  w ater bugs is o f  g rea t scientific and  practical im portance. M ost o f  them  are predators 
th a t feed  on the larvae o f  various stages o f  developm ent o f  b loodsucking  D ip tera  in the w ater and  regulate 
th e ir  num ber naturally. It has been m entioned  by  m any foreign and dom estic scholars in  th e ir  w orks.

B eklem ishev  [6], w ho studied the b io logy o f  Culicidae, said th a t w ater bugs w ere the m ost effective 
regulators in reducing the num ber o f  m osquitoes, and K irichenko [7] calls them  restrictions on the spread 
o f  m osquito  m alaria. B erest [8] said th a t various w ate r bugs destroy  m osquito  larvae a t d ifferen t stages o f  
developm ent and  recom m ended th e ir  use. A ccord ing  to  V alentyuk, K ovalyuk  [9], Sharkov [10], D ubitsky 
[11], Shildebayev and A khm etbekov [12], it w as found th a t the  num ber o f  m osquitoes in  p laces o f  m ass 
reproduction  can significantly  reduce by  w ater bugs.

A nalyzing the literature data, it becam e know n tha t aquatic  H eteroptera  live in  various reservoirs, 
feeding on various aquatic insects, including larvae, dolls and adu lt larvae o f  D ip tera  b loodsuckers.

M a te r ia l  a n d  re se a rc h  m e th o d s . G eneral entom ological research  m ethods (field, stationary, 
laboratory) fo r collecting  insects from  various reservoirs on the territo ry  o f  the C haryn State N ational 
N atural Park  in  the spring and  sum m er w ere used  fo r field  m aterials [13-16].

Several contro l experim ents w ere conducted  to  determ ine how  m any larvae and adults o f  the bug feed 
on the larvae o f  bloodsucking  m osquitoes p er day. 15 experim ental w orks in  nature and 17 experim ental 
control w orks in  laboratories w ere carried  ou t w ith  the representatives o f  the N epidae fam ily: com m on 
w ater scorpion (N epa cinerea  (L innaeus, 1758), w ate r stick insect (R anatra  linearis (L innaeus, 1758), 
N aucoridae fam ily 's com m on w ater creeper (Ilyocoris cim icoides  (L innaeus, 1758), N otonectidae fam ily 's 
com m on w ater b o a t m an (N otonecta  g lauca  (L innaeus, 1758), fo r w hich  the larvae o f  relatives o f  b lood ­
sucking m osquitoes Aedes, C ulex  w ere used  as fodder.

E xperim ents w ere conducted  in  the  laboratory  on determ ination  o f  the place o f  these predatory  
H eterop tera  in  the b ioregulation  o f  the num ber o f  b loodsucking  m osquitoes. L aboratory  and experim ental 
w ork  w as carried  out using m osquito  larvae and adult specim ens o f  each fam ily species to  determ ine the ir 
b ioregulatory  role.

These w ater bugs are w idely  d istributed and are found in  the stop-flow ing an slow -flow ing reservoirs 
on the territo ry  o f  C haryn State N ational N atu ral Park. The average data  o f  the  experim ent conducted  on 
these species is given below.

T h e  re su lts  o f  th e  re se a rc h . In accordance w ith  the set goal o f  research  w ork  in  the C haryn State 
N ational N atural Park, it w as necessary  no t only  to  determ ine the faunal com position  o f  the o rder o f  
H eterop tera  and  observe the features o f  life, bu t also to  show  the ir p ractical significance in  nature.

The research  revealed th a t the com m on w ater boat m an (N otonecta  g lauca) stage I and II 
developm ent o f  ate larvae o f  the low er stages o f  b loodsucking  m osquitoes, i.e. the larvae o f  the fam ily 
m em bers C ulex  and A ed es  16-21 p ieces p e r day, and bugs III-V  stages o f  developm ent w ere fed at 34-46 
pieces p er day, and bugs III-V I stage o f  developm ent ate larvae o f  m osquitoes 61-75 pieces p er day. A dults 
specim en o f  N otonecta  g lauca  can  overw in ter and feed on p redatory  bugs, various aquatic insects and 
even som etim es fish  fry, w hich  can cause som e dam age to  the fishery. N otonecta  g lauca  often  attack th e ir 
ow n brethren , sm aller bugs-paddlers, w ate r m eters, as w ell as represen tatives o f  other, sm aller, related 
species o f  bugs.

^ m m o n  w ater creeper (Ilyocoris cim icoides) I and II stages o f  developm ent ate larvae o f  the low er 
stages o f  b loodsucking  m osquitoes, i.e. the  larvae o f  the fam ily  m em bers C ulex  and A ed es  13-19 pieces 
p er day, and bugs III-V  stages o f  developm ent w ere fed a t 31-40 p ieces p er day, and bugs III-V I stages o f  
developm ent ate larvae o f  m osquitoes 56-70 pieces p er day. A dults specim en o f  Ilyocoris cim icoides  can 
overw in ter and feed on the larvae o f  m osquitoes, as w ell as the w eak  chitin  o f  various aquatic 
invertebrates: dragonfly  larvae, leeches, sm all crustaceans, etc.

C om m on w ater scorpion (N epa cinerea) - is one o f  the voracious predators. C om m on w ater scorpion 
(N epa cinerea ) I and II stages o f  developm ent ate larvae o f  the low er stages o f  b loodsucking  m osquitoes, 
i.e. the larvae o f  the fam ily  m em bers C ulex  and  A edes  12-19 p ieces p er day, and bugs III-V  stages o f  
developm ent w ere fed at 32-45 pieces p e r day, and bugs III-V I stage o f  developm ent ate larvae o f  
m osquitoes 59-74 p ieces p er day. A dults specim en o f  Com m on w a ter scorpion  can overw in ter and feed on 
the larvae o f  m osquitoes, as w ell as the  horsefly, d ragonfly  and beetle  larvae.
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W ater stick insect (R anatra linearis) - is one o f  extrem ely  active predators. W ater stick insect 
(R anatra linearis) I and  II stage o f  developm ent ate larvae o f  the  low er stages o f  b loodsucking 
m osquitoes, i.e. the  larvae o f  the fam ily  m em bers C ulex  and A edes  15-23 pieces p er day, and bugs 
III-V  stages o f  developm ent w ere fed a t 37-49 p ieces p er day, and bugs III-V I stage o f  developm ent ate 
larvae o f  m osquitoes 71-89 p ieces p er day. A dults specim en o f  W ater stick insect (R anatra linearis) can 
overw in ter and feed on the larvae o f  m osquitoes, as w ell as the dragonfly  and beetle larvae.

A s a  resu lt o f  continuous scientific  research, analyzing the value o f  the b io logical control m ethod  
proposed  by  m any research scientists, the  value o f  natural b ioregulators - predatory  insects th a t affect the 
constan t m aintenance o f  the pest insect population.

A s a  resu lt o f  the conducted  experim ents, it w as found th a t due to  the presence o f  the sam e hab ita t o f  
bug and m osquitoes larvae, bugs significantly  p reven t an increase in the num ber o f  blood-sucking 
m osquitoes in  stop-flow ing and slow -flow ing reservoirs on the territo ry  o f  C haryn State N ational N atural 
Park.

C o n c lu s io n . W ork w as carried  ou t in  25 stop-flow ing an slow -flow ing reservoirs on the territo ry  o f  
C haryn State N ational N atural Park  in  the spring-sum m er period  2019. 15 experim ental w orks in nature 
and 17 experim ental control w orks in  laboratories w ere carried  ou t w ith  the species N epa cinerea  
(L innaeus, 1758), R anatra  linearis  (L innaeus, 1758), Ilyocoris cim icoides  (L innaeus, 1758), N otonecta  
glauca  (L innaeus, 1758), fo r w hich  the larvae o f  relatives o f  b lood-sucking m osquitoes Aedes, C ulex  w ere 
used as fodder.

The research  revealed  th a t the w m m o n  w ater boat m an (N otonecta  g lauca) I and  II stage o f  
developm ent ate larvae o f  the  low er stages o f  b loodsucking  m osquitoes, i.e. the  larvae o f  the fam ily 
m em bers C ulex  and  A edes  16-21 pieces p er day, and bugs III-V  stages o f  developm ent w ere fed at 
34-46 p ieces p e r day, and bugs III-V I stage o f  developm ent ate larvae o f  m osquitoes 61-75 pieces p er day; 
C om m on w ater creeper (Ilyocoris cim icoides) stage I and II developm ent o f  ate larvae o f  the low er stages 
o f  b loodsucking  m osquitoes, i.e. the  larvae o f  the  fam ily  m em bers C ulex  and A ed es  13-19 p ieces p er day, 
and bugs III-V  stages o f  developm ent w ere fed  at 31-40 pieces p e r day, and  bugs III-V I stage o f  
developm ent ate larvae o f  m osquitoes 56-70 p ieces p er day; C om m on w ater scorpion (N epa cinerea) - is 
one o f  the voracious predators. C om m on w ater scorpion (N epa cinerea) stage I and II developm ent o f  ate 
larvae o f  the low er stages o f  b loodsucking  m osquitoes, i.e. the larvae o f  the fam ily  m em bers C ulex  and 
A edes  12-19 p ieces p er day, and bugs III-V  stages o f  developm ent w ere fed at 32-45 p ieces p er day, and 
bugs III-V I stage o f  developm ent ate larvae o f  m osquitoes 59-74 pieces p er day; W ater stick insect 
(R anatra linearis) - is one o f  extrem ely  active predators. W ater stick insect (R anatra linearis) stage I and
II developm ent o f  ate larvae o f  the low er stages o f  b loodsucking  m osquitoes, i.e. the larvae o f  the fam ily 
m em bers C ulex  and  A edes  15-23 pieces p er day, and bugs III-V  stages o f  developm ent w ere fed at 
37-49 p ieces p er day, and  bugs III-V I stage o f  developm ent ate larvae o f  m osquitoes 71-89 pieces p e r day.

Since these species o f  H eterop tera  th a t live in  an aquatic environm ent are w ell adapted in  the region 
w here w e are conducting research, they  can be evaluated  as a  true b io regulator o f  these blood-sucking 
insects, since the habita t coincides w ith  the grow ing environm ent o f  m osquitoes.

A s a  resu lt o f  the  study, w e cam e to  the conclusion th a t it is possible to  solve the problem  b iologically  
by  catching predatory  species o f  H eterop tera  from  p laces o f  natural accum ulation  and sending them  to 
reservoirs w here the larvae o f  b loodsucking  m osquitoes breed.
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Ш А РЫ Н  М ЕМ ЛЕКЕТТ1К ¥Л Т Т Ь Щ  ТА БИ ГИ  ПАРК1 СУ Ц О Й М АЛАРЫ НДАГЫ  
Ж А РТЫ Л А Й  ЦАТТЬЩ АНАТТЫ ЛАР (H ETERO PTERA ) -  Ц А Н С О РГЫ Ш  М АСАЛАРДЬЩ

ТА БИ ГИ  РЕ Т Т Е У Ш1ЛЕР1

А ннотация. Макалага непз болып отырган 2019 жылдьщ кектемп-жазгы кезендеп Ш арын мемлекетпк 
^лттьщ табиги пари  территориясындагы 25 токтау жэне жай агатын су коймаларында су жартылай 
каттыканаттыларды зерттеу ж^мыстары нэтиж еандеп биореттеуш шк релг

Су кандалаларын зерттеудщ гылыми жэне практикалык манызы зор. Олардын басым кеп ш ш п  
жырткыштар, ягни судагы кансоргыш косканаттылардын эртYрлi даму сатысындагы дернэсiлдерiмен

-------  37 -------



News o f the National Academy o f  Sciences o f  the Republic o f  Kazakhstan

коректенш, солардыц санын табиги турде реттейдг Оны кeптеген шетелдiк жэне отандас галымдар eз 
ецбектерiнде атап кeрсеткен.

Жануарлар мен адамдар арасында аса каушп аурулардыц (малярия, сiбiр жарасы, энцефалит, CYзек, 
туляремия, пастереллез жэне т.б.) коздыррыштарын тасымалдап кансорр^1ш масалар -  зиянды эсер етедi. 
Сонымен катар, кансорЕыш масалар CYткоректi омырткалы жануарларЕа шабуыл жасау аркылы Yздiксiз 
мазалап, дурыс коректену, тыныFуына кедерп келтiрiп, олардыц тiршiлiк жуйелерiнiц жумысын тeмендету 
аркылы, жануарлардыц eнiмдiлiгiн азайтып, даралар саныныц кeбеюiне керi эсерш тигiзедi.

Шарын мемлекеттiк улттык табши парк! су коймаларындаFы жартылай каттыканаттылардыц 
(Heteroptera) отряды eкiлдерiнiц кансорFыш маслардыц санын биологиялык реттеудегi орнын аныктау Yшiн 
зертханалык жаFдайда тэжiрибелер жургiзiлдi. Олардыц биореттеушiлiк рeлi эр6!р тукымдастар тYрiнiц 
ересек дараларымен масаларыныц дернэсшн салу аркылы зертханалык тэжiрибелiк зерттеу жумысы 
жургiзiлдi.

Зерттеу нэтижесiнде су жартылай каттыканаттылардыц 7 тукымдасына жататын 21 турi аныкталды. 
ТабиFатта 15 тэж1рибелш жэне зертханада 17 тэж1рибелж бакылау жумыстары Nepa cinerea Linnaeus, 1758), 
Ranatra linearis (Linnaeus, 1758), Ilyocoris cimicoides cimicoides (Linnaeus, 1758), Notonecta glauca glauca 
Linnaeus, 1758 тYрлерiмен жургiзiлiп, оларFа корек ретiнде Aedes, Culex кансорFыш маса туыстарыныц 
дернэсiлдерi пайдаланылды. Кэд!мп сушалкак кандаланыц (Notonecta glauca) I жэне II даму сатысындаты 
дернэсiлдерi тэулiгiне 16-21 дана Culex пен Aedes туысы eкiлдерiнiц дернэалдерш, ал III-V даму 
cатысындаFы дернэсiлдерi 34-46 дана III-VI cатыдаFы маса дернэалдермен, ал ересек даралары 61-75 дана 
эртYрлi даму сатысындаFы маса дернэсiлдерiмен; кэд!мп жузгiш кандаланыц (Ilyocoris cimicoides) I жэне
II даму сатысындаFы дернэсiлдерi тэулiгiне 13-19 дана Culex пен Aedes туысы eкiлдерiнiц дернэсшдерш, ал 
III-V даму cатысындаFы дернэсiлдерi 31-40 дана III-VI cатыдаFы дернэсiлдермен, ал ересек даралары 
56-70 дана эртYрлi даму сатысындаFы маса дернэсiлдерiмен; кэд!мп жузгiш кандаланыц (Ilyocoris cimicoides) 
I жэне II даму сатысындаFы дернэсiлдерi тэулiгiне 13-19 дана Culex пен Aedes туысы eкiлдерiнiц 
дернэсшдерш, ал III-V даму cатысындаFы дернэсiлдерi 31-40 дана III-VI cатыдаFы дернэсiлдермен, ал ересек 
даралары 56-70 дана эртYрлi даму сатысындаFы маса дернэсiлдерiмен; таякша тэр!зд! су шаяны 
кандаласыныц I жэне II даму сатысындаFы дернэсiлдерi тэулiгiне 15-23 дана кансорFыш масалар Culex пен 
Aedes туысы eкiлдерiнiц тeменгi сатыдаFы дернэсiлдерiмен, ал III-V даму cатысындаFы дернэсiлдерi 
37-49 дана III-VI cатыдаFы дернэалдермен, ал ересек даралары 71-89 дана эртYрлi даму сатысындаFы маса 
дернэсiлдерiмен коректенетiндерi аныкталды.

Бул жYргiзiлген тэжiрибелер нэтижесiнде кандалалар мен маса дернэалдершщ пршшк ортасыныц 6!р 
болуына байланысты, Шарын мемлекеттiк улттык табиFи пари территориясындаFы эртYрлi токтау жэне 
аFысы жай су коймаларында кандалалардыц кансорFыш масалардыц саныныц кeбеюiне едэуiр кедергi 
жасайтыны аныкталды. Кандалалар маса дернэалдерш тYрiне жэне сатысына карамай, корек репнде 
пайдалана беретiнi, ал саны дернэсш мeлmерiне байланысты екенi белгш болып отыр.

ЖYргiзiлген Fылыми iзденiстердiц нэтижесiнде, кeптеген зерттеушi Fалымдардыц усышан биологиялык 
кYрес эдюшщ мацызына талдау жасай отырып, зиянкес насекомдар популяциясы децгейiн туракты устап 
тyруFа эсер етушi табиFи биореттеушiлер - жырткыш насекомдардыц мацызы аныкталып, зертханалык 
зерттеу жумыстары аркылы дэлелдендг

ТYЙiн сездер: Шарын мемлекеттiк улттык табиFи пари, фауна, кандала, кансорFыш маса, дернэсш.
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ВОДНЫЕ ПОЛУЖЕСТКОКРЫЛЫЕ (HETEROPTERA) БИОРЕГУЛЯТОРЫ 
КРОВОСОСОСУЩИХ КОМАРОВ НА ВОДОЕМАХ 

ЧАРЫНСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО НАЦИОНАЛЬНОГО ПРИРОДНОГО ПАРКА

Аннотация. Основанием для написания статьи послужили результаты работ по изучению 
биорегулирующего роля водных полужесткокрылых на 25 стоящих и на безнапорных водоемах территории 
Чарынского государственного национального природного парка в весенне-летнем периоде 2019 года.

Исследование водных полужесткокрылых имеет большое научное и практическое значение. 
Большинство из них являются хищниками, то есть питаются в воде личинками кровососов различного стадия 
развития и регулируют их количество естественным образом. Это отметили в своих трудах многие 
зарубежные и отечественные ученые.

Вредное воздействие оказывают кровососущие комары, переносящие возбудителей особо опасных 
заболеваний среди животных и людей (малярия, сибирская язва, энцефалит, тиф, туляремия, пастереллез и
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др.). Вместе с тем, кровососные комары, совершая нападение на млекопитающих позвоночных животных, 
беспрерывно беспокоя их, способствуют к нарушению правильного питания и отдыха, уменьшают 
продуктивность животных, оказывают негативное влияние на увеличение численности особей.

На водоемах Чарынского государственного национального природного парка проведены опыты в 
лабораторных условиях для определения места представителей отряда полужесткокрылых (Нeteroptera) в 
биологическом регулировании количества кровососущих комаров. Для определения биорегулирующей роли 
была проведена лабораторно-экспериментальная работа с использованием личинок комаров и взрослых 
особей каждого вида семейства.

В результате исследования была выявлена 21 разновидность, относящаяся к 7-и семействам водных 
полужесткокрылых. На природе было проведено 15 экспериментальных работ, в лаборатории -  
17 экспериментально-контрольных работ, которые проводились по типам Nepa cinerea Linnaeus, 1758), 
Ranatra linearis (Linnaeus, 1758), Ilyocoris cimicoides cimicoides (Linnaeus, 1758), Notonecta glauca glauca 
Linnaeus, 1758, в качестве питания использовались личинки семейства кровососущих комаров Aedes, Culex. 
В результате выяснилось, что личинка I и II стадии развития обыкновенного гладыша (Notonecta glauca) 
съедает 16-21 личинок представителей семейства Culex и Aedes в сутки, личинка III-V стадии развития -  
34-46 личинок III-VI стадии комара, а взрослая особь -  61-75 личинок различного стадий развития комаров; 
личинка обыкновенного плавта (Ilyocoris cimicoides) I и II стадии развития съедает 13-19 личинок 
представителей семейства Culex и Aedes в сутки, личинка III-V стадии развития -  31-40 личинок 
III-VI стадии, взрослая особь -  56-70 личинок комаров различных стадий развития; личинка обыкновенного 
плавта (Ilyocoris cimicoides) I и II стадии развития съедает 13-19 личинок представителей семейства Culex и 
Aedes в сутки, личинка III-V стадии развития -  31-40 личинок III-VI стадии, взрослая особь -  56-70 личинок 
комаров различных стадий развития; установлено, что личинка палочкообразного водного клопа I и II стадии 
развития в сутки съедает 15-23 кровососных комаров Culex и Aedes питаются личинками нижней стадии, а 
личинка III-V стадии развития съедает 37-49 личинок III-VI стадии, взрослая особь -  71-89 личинок комаров 
различных стадий развития.

В результате проведенных экспериментов установлено, что в связи с наличием одной среды обитания 
личинок клопов и комаров на территории Чарынского государственного национального природного парка 
значительно препятствует увеличению количества кровососущих комаров, клопов в стоящих и в 
безнапорных водоемах. Как известно, клопы используют в качестве питания комаров, независимо от их вида 
и стадии, а количество зависит от количества личинок.

В результате проведенных научных исследований, проанализировав значение метода биологической 
борьбы, предложенного многими учеными-исследователями, выявлено значение природных биорегуляторов- 
хищных насекомых, влияющих на постоянное поддержание уровня популяции насекомых вредителей.

Ключевые слова: Чарынский государственный национальный природный парк, фауна, клопы, 
кровососные комары, личинка.
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